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אחת שאלתי מאת ה’

מה תעשה עם משאלה אחת?

כולנו רוצים עבור הילדים שלנו את כל הטוב שבעולם. 
בגשמיות וברוחניות. שיהיו בריאים ועשירים, צדיקים 
ומתמידים, חכמים ונבונים, שיהיה להם שלום בית וילדים 

טובים, ושיהיו להם מידות טובות.

אנחנו יודעים שלא תמיד אפשר לקבל הכול, אבל 
אפשר וצריך לבקש הכול.

אבל נשאל שאלה תיאורטית: אם היו נותנים לך לבחור 
רק דבר אחד שבטוח יהיה לבן שלך, איזו מידה, מעלה, 

הנהגה, מתנה – במה היית בוחר?

בואו ונחשוב ביחד. אני מקווה שאתם מסכימים אתי, 
שאם היינו צריכים לבחור דבר אחד שבטוח יהיה – אף 

אחד לא יבחר את הגשמיות, נכון?

אם אני כבר יכול לתת לילד שלי דבר אחד, אז אני 
אתן לו דבר עם משמעות, דבר שיעזור לו באמת – מה 
הכסף יעזור לילד שלי? וכך גם כל הדברים הגשמיים.

אפילו בריאות היא לא מטרה בפני עצמה.

שהרי בסך הכול אנחנו חיים בעולם הזה לא כדי 
להיות בריאים, אלא כדי למלא את שליחותנו ותפקידנו 
ותכליתנו. מה זה יעזור לי שיהיה בריא ורשע? ומה 
טוב בזה שיהיה עשיר וחוטא? ומאותה סיבה בדיוק גם 
זוגיות טובה וילדים זו לא התכלית ולא זה מה שהייתי 

בוחר לבן שלי.

אם הייתי יכול לבחור רק דבר אחד, הייתי בוודאות 
בוחר דבר רוחני שיקרב את הבן שלי אל התכלית.

הדילמה הרוחנית

אז נשארנו רק עם הרוחניות. אבל גם ברוחניות הדילמה 

לא קלה – מה נבחר ברוחניות?

גם אם נבחר שהבן יהיה מתמיד בתורה שעליה נאמר 
"ותלמוד תורה כנגד כולם" זה עדיין לא מבטיח לנו 
שהוא יהיה דבוק בתכלית. היו לנו בהיסטוריה לא מעט 
רשעים מפורסמים שהיו גדולים מאוד בתורה ובכל זאת 

נזכרים לדיראון עולם.

וכך למעשה כל מצווה וכל הנהגה. הכול באמת חשוב 
וטוב ויפה, אבל אפשר לעשות הכול ולהיות נגוע בעניינים 

שבין אדם לחברו ובעצם לפספס את כל התכלית.

אפילו קרבה לצדיקים גדולים לא עוזרת. ואדרבא, 
לפעמים היא יכולה גם להזיק כשאדם מחליט שהוא 
"זכה" לראות את אור האמת וכולם סביבו בחושך או 
שהוא מחליט שהרב שלו הוא האמת וכל האחרים 
צבועים ורשעים, ובשם ה"אמת" המעוותת שלו הוא 
יוצא למלחמות ולמחלוקות ושונא את כל מי שלא 

חושב כמותו...

יוצא שאין לנו עצה, כי כל מה שנבקש הוא חרב 
פיפיות: זה יכול להיות טוב ומועיל אבל זה גם יכול 

להזיק ולהרחיק מהתכלית.

גם כל מצווה פרטית עם כל מעלתה העצומה היא 
רק מצווה אחת פרטית והיא לא נותנת לי את הביטוח 

שהבן שלי יגיע לתכליתו.

ובאמת אני לא מזלזל בשום דבר טוב ובשום מצווה, 
אבל אם אני צריך לבחור דבר אחד, אז אני רוצה לבחור 
דבר שהוא יהיה מפתח לחיים של משמעות ושל קשר 

עם התכלית הנצחית.

אז אם תורה לא עוזרת וקרבת הצדיקים לא עוזרת 
מה כן יעזור?

שתי שאלות – תשובה אחת

בסייעתא דשמיא, ברצוני לומר לכם מה כן יעזור. וזה 
לא רק תשובה לשאלה תיאורטית. אלא זו אמת פשוטה 
של כל החיים. השאלה הזאת היא המפתח לגאולה 
השלימה. כי באמת כולנו רוצים לדעת מה יכול לעזור 

לעם ישראל כולו להגיע לתיקונו ולתכליתו.

בעם ישראל כבר היו הרבה תורה, הרבה תפילות 
הרבה חסדים, כבר היו הרבה צדיקים וישיבות וחסידויות 
וקבוצות של עובדי ה' – אבל הגאולה עוד לא הגיעה, 
כי את תיקון וטיפול השורש עוד לא עשינו. אם כל זה 

לא עזר – אז מה כן יעזור?

ותשובה אחת עונה על שתי השאלות:

מה שכן יעזור זה תפילה יומיומית על עם ישראל 
שיזכו לאהבת ישראל ושיזכו לתיקון כל העבירות שבין 

אדם לחברו.

אם הייתי צריך לבחור רק דבר אחד בשביל הבן 
שלי, מה שהייתי בוחר הוא שבני יזכה להתפלל לפחות 
חצי שעה בכל יום על עם ישראל במסירות נפש שכל 
עם ישראל יזכו לאהבת ישראל, שיזכו לשלום ואהבה, 
שיתבטלו המחלוקות והלשון הרע והשנאת חינם מעם 
ישראל, שכולנו ניזהר בתכלית הזהירות במצוות שבין 

אדם לחברו.

התכלית של כל התורה והמצוות היא להגיע לאהבת 
ישראל, להגיע לשלימות במצוות שבין אדם לחברו. זו 
התכלית של העולם והתכלית של האדם. כל התיקון 
של עם ישראל תלוי בזה. כל החורבנות והשואות באו 
בגלל שנאת חינם, בגלל מחלוקות ומריבות בעם ישראל. 
זה השורש העמוק של הכול. וכל התיקון מתחיל משם 

ורק משם. כל הגאולה השלימה תלויה בזה.

התקווה היחידה

אם הבן שלי יאחז באהבת ישראל אמיתית במסירות 
נפש – אני יכול להיות סמוך ובטוח שהוא לתכלית 

מאמר ראש הישיבה
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מנהג הכפרות שעושים בימים אלו
נהגו בכל  תפוצות ישראל לעשות כפרות בערב יום 

הכיפורים, לשחוט תרנגולים לכל בני הבית. כן 
איתא שו”ת חמדה גנוזה )סימן צ”ג( ובמקום 

שיש דוחק בשחיטה בערב יום כיפור, 
הכפרות  שחיטת  להקדים  עדיף 

כמה ימים קודם לכן. פרי מגדים 
)אשל אברהם סימן תר”ה אות א’( ושיבולי 

הלקט )סימן רפ”ג(. 

נאמרו  טעמים  כמה 
נוהגים  מדוע  בפוסקים 

לעשות לכתחילה דווקא על 
תרנגול:

בטור )סימן תר”ה( משום שהתרנגול מצוי בבית  א. 
יותר מכל בהמה חיה ועוף.

טעם נוסף משום שהתרנגול מובחר משום ששמו  ב. 
“גבר”, כמו שמובא בגמ’ )יומא כ.(.

כדי לעורר את לב האדם  לחזור בתשובה, ויחשוב  ג. 
בליבו שכל מה שנעשה בעוף של הכפרה היה ראוי 
לעשות בו, שזהו גם כן טעם הקרבנות הבאים לכפר 

עוון, ועל ידי שהוא מדמה כך בנפשו ומהרהר 
בתשובה, ה’ יתברך אשר ימינו פשוטה לקבל 
שבים מוחל לו, ותהי לו נפשו לשלל. שו”ת 

מהרי”ו )סי’ קצא(.

מכיון שיש הרבה מכשולות 
ריבוי  מחמת  בשחיטה, 
רבו התקלות  השחיטה, 
בשחיטת  והמכשולות 
פעמים  וכמה  העופות, 
שהרבנים באו לבדוק הסכין 
ובפרט  פגומה,  אותה  ומצאו 
בזמנינו מה שיש במקומות המרכזיים 
שפעמים שהשוחטים אינם מרוכזים דיים 
במלאכת השחיטה, לכן אם אין לו אפשרות 
להזמין השוחט אליו לביתו, או שיודע שהשוחט 
אינו מרוכז דיו, עדיף לעשות כפרה על כסף. עיין בכנסת 
הגדולה )יורה דעה סימן י”ח הגהות ב”י אות נח(. ובספר יפה ללב 

)ח”ב סי’ ס”ב( כתב שהגימטריא של תיבת ‘כסף’ במילוי, 

‘כ”ף סמ”ך פ”ה’ היא ‘כפרה’.

הזמן המובחר לעשות הכפרות הוא בליל תשיעי 
יהיה קודם עלות השחר ולאחר  וטוב אם  בתשרי, 

הסליחות, שהוא עת רצון גדול מאד בשמיים, ובשעה 
זו יכול להכניע המקטרגים והמשטינים. כך מובא בשער 
הכוונות )דף ק’ עמ’ א’( מועד לכל חי )סימן ט’’ז אות א’(, ובן איש חי )שנה 

א’ וילך הלכה ב’( וקדוש בציון )פרק ב’ הלכה ג’(.

מנהג אשכנז לומר “זה חליפתי, זה תמורתי, זה כפרתי” 
ומנהג הספרדים לומר “זה חלפתי, תמורתי, כפרתי” 
שהם ראשי תיבות חת”ך, והוא השם הממונה על החיים, 
וחותך חיים לכל חי, ומסובב סביב ראשו היפך כיוון 
השעון, ויעשה כן שלש פעמים, ובכל פעם שמסובב 

אומר הנוסח הזה כולו. 

טוב שיקדים לסבב הכפרה על עצמו תחילה, קודם 
שיעשה כן לבני ביתו, כמו שנאמר אצל כהן גדול, וכפר 
בעדו ובעד ביתו, כדי שיבא זכאי ויכפר על החייב. קיצור 

השל”ה ובחוות יאיר והביאם כף החיים )סימן תרה סעיף קטן ט”ז(.

מעוברת שאינה יודעת את מין הולד העומד להיוולד, 
תיקח תרנגול ותרנגולת, ותעשה שתי כפרות על הוולד 
רמ”א )סי’ תרה סעי’ א’( ומשנה ברורה )שם סעיף קטן ג’(, אמנם אם 

על ידי אולטרא סאונד אמרו לה את מין הולד, יכולה 
לעשות כפי מה שאמרו לה. אף שבשו”ת קנה בושם )חלק ב’ 
סימן כ’( כתב שאין לסמוך על זה וצריך לעשות ב’ כפרות, אמנם דעת 

הגרי”ש אלישיב המובא בספר אשרי האיש )חלק ג’ פרק י”ז אות יב( והגר”ש 

וואזנר )קובץ מבית לוי תשרי עמ’ לג הערה ו’( שכיום שהרפואה התפתחה 

מאד ובדרך כלל אין טעויות, ניתן לסמוך על כך, ובמקום מנהג יש להקל.
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תשובה מאהבה !!!

"שׁוּבָה יִשְׂרָאֵל עַד ה' אֱלֹקיךָ"

עומדים אנו בשבת שובה שהיא השבת שבין ראש 
השנה ליום הכיפורים, ומעלתה של שבת ראשונה של 
השנה, גדולה במיוחד מאחר שבה האדם נמדד אם 
תשובתו היא היתה רק מיראה או גם מאהבה, ומעלת 
התשובה מאהבה גדולה עד מאד, וזה אשר אמר הנביא 
הושע )י"ד( "שׁוּבָה יִשְׂרָאֵל עַד ה' אֱלֹקיךָ כִּי כָשַׁלְתָּ בַּעֲונֶֹךָ", 
היינו שכל אדם אם רק יעשה תשובה כראוי ויתחרט 
באמת מכל ליבו על מעשיו אזי הוא מגיע עד ה' ממש, 
כי הרי מה המבדיל בינו ובין ה'? רק החטאים והעוונות 
שהם מפילים את האדם מהקרבה אליו יתברך, ואחר 
שעושה תשובה מאהבה אזי ה' אוהב אותו ביותר, כי 

הרי גם זדונותיו נעשים זכויות.

ולכן עלינו לדעת לנצל את הימים הנשגבים הללו 
הנקראים עשרת ימי תשובה שבהם עם ישראל עושה 
תשובה מאהבה, כי הרי ימי הדין כבר עברו ואנו כבר 
נמצאים ליד המלך ממש מחמת שזכינו כבר לשוב 
בתשובה בראש השנה, ודוקא משום כך שאנו בדרגא 
עילאית זו עלינו לקיים את הנאמר בהמשך הפסוק: 
"קְחוּ עִמָּכֶם דְּבָרִים וְשׁוּבוּ אֶל ה',, 'דְּבָרִים' לשון רבים, 
היינו הן את דיבורי התפלה, והן את דיבורי התורה, שהם 

שני העדים והסנגורים של האדם.

וזה אשר מרומז בסוף הפסוק "אִמְרוּ אֵלָיו כָּל תִּשָּׂא עָוןֹ", 
היינו מי שרוצה שה' ימחל לו על עוונותיו עליו לקיים את 
הנאמר: "וְקַח טוֹב" היינו התורה הנקראת לקח טוב וכן 
את עבודת התפלה, שהיא במקום עבודת הקרבן, כמו 
שנאמר בסוף הפסוק: "וּנְשַׁלְּמָה פָרִים שְׂפָתֵינוּ", וראיה 
לדברינו ממה שפירש המלבי"ם על פסוק זה עיי"ש, וזה 
לשונו: "מוסיף עוד )הפסוק( שאחר שתגיעו עד ה' ותהיו 
קרובים אצלו אז תוסיפו להטיב מעשיכם להבא ולעשות 
תשובה מאהבה עד שתקחו עמכם דברים - היינו ענינים 
שהם ידברו ויליצו יושר עליכם וילמדו עליכם זכות, 
שהוא מצוות, ומעשים טובים שתעשו, ושובו - שנית 
אל ה' - והיא התשובה מאהבה, שלא ייחשבו הזדונות 
לשגגות, רק לזכויות, ואז לא תהיה הסליחה בעבור 
שיוחשב אונס ושוגג ומוטעה, רק תהיה הסליחה ע"י 
שיראה זכיותיהם וצדקותיהם שייקחו עימהם לדבר 
זכות עליהם, ובזה יסלח להם הגם שיוחשב שחטאו 
תחלה במזיד, בראותו שאחרי שפשעו נגדו שבו לאהבתו 
ועבודתו בכל לב ולא מיראת העונש רק מאהבה" וגם 
כדברי חז"ל שהעון עצמו יתהפך לזכות ויעשה מן העונות 

זכיות, עד שהעון יתהפך לטוב. עכ"ל.

נמצא כי הימים הם ימי רחמים ביותר ותשובתו של 

אדם מתקבלת בימים אלו לרצון מלפניו יתברך מאחר 
ותשובתו של אדם היא מאהבה, שזו דרגת התשובה 

הגבוהה והעילאית ביותר.

הָיוּ אוֹמְרִים חֲסִידֵי בְּרֶסְלָב בִּלְשׁוֹן הַוִּדּוּי שֶׁאנוּ 
מִתְוַדִּים וְאוֹמְרִים בַּוִּדּוּי שֶׁל רַבֵּנוּ נִסִּים "אֶת אֲשֶׁר 
הֶחְמַרְתָּ הֵקַלְתִּי וַאֲשֶׁר הֵקַלְתָּ הֶחְמַרְתִּי", שֶׁלִּכְאוֹרָה 
מַה עָוןֹ יֵשׁ בָּזֶה שֶׁהֶחְמִיר עַל עַצְמוֹ בְּדָבָר הַמֻּתָּר לוֹ, 
וְאָמְרוּ שֶׁהַוִּדּוּי וְהַחֲרָטָה שֶׁבַּדָּבָר הוּא, עַל הַפִּרְסוּם 
וְהַגֵּאוּת, שֶׁמָּא הֶחְמִיר עַל עַצְמוֹ בְּדָבָר הַמֻּתָּר, 
בְּפִרְסוּם וְרַעַשׁ גָּדוֹל, וּכְדֵי לְהִתְיָהֵר וּלְהִתְגָּאוֹת. 

)שיש"ק ד-קב(

חֲסִידֵי בְּרֶסְלָב שֶׁהָיוּ מְדַבְּרִים מִשֶּׁבַח מַעֲלָתוֹ שֶׁל 
מוֹהַרְנַ"תְּ זִכְרוֹנוֹ-לִבְרָכָה, אָמְרוּ וְהִדְגִּישׁוּ, שֶׁאף עַל 
פִּי שֶׁכָּתַב דִּבְרֵי תוֹרָה הַרְבֵּה מְאדֹ, וְהָיָה עָסוּק מְאדֹ 
בַּעֲבוֹדַת ה' כַּיָּדוּעַ, אַף עַל פִּי כֵן לֹא מָנַע אֶת עַצְמוֹ 
מִלְּדַבֵּר עִם אַנַ"שׁ בַּעֲבוֹדַת ה' יִתְבָּרַךְ, וְהִקְדִּישׁ 
הַרְבֵּה מִזְמַנּוֹ לְדַבֵּר עִם כָּל שׁוֹאֵל וּמְבַקֵּשׁ עֵצָה 

בַּעֲבוֹדַת ה' יִתְבָּרַךְ. )שם ד-קה(

עַל הַמּוּבָא בִּסְפָרִים בְּעִנְיָן גֹּדֶל הַחִיּוּב שֶׁל לִמּוּד 
הַקַּבָּלָה אָמְרוּ חֲסִידֵי בְּרֶסְלָב הַזְּקֵנִים, שֶׁאלֶּה שֶׁאינָם 
מְסֻגָּלִים לָזֶה, יוֹצְאִים יְדֵי חוֹבָתָם בְּלִמּוּד בִּפְשִׁיטוּת 

בְּסֵפֶר הַזֹּהַר וְסִפְרֵי רַבֵּנוּ. )שם ד-קח(
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בברכת שבת שלום ומבורך

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

כבר יגיע.

וכך גם כל עם ישראל. אם כל עם ישראל יזכו 
להתפלל על עם ישראל שיזכו לאהבת ישראל – אני 
בטוח שהגאולה תגיע באותו רגע ממש. וזה לא רק 
שזה בטוח יעזור, אלא שזה הדבר היחיד שבטוח יעזור 
ושום דבר אחר לא יכול לעזור, כי שום דבר אחר 
לא נוגע בשורש של השורש של הקלקול והתיקון.

אם תרצו, זה בדיוק מה שאמר הלל הזקן לגוי שבא 
להתגייר: אם אתה רוצה רק דבר אחד, אז תתחיל 
עם "מה ששנוא עליך אל תעשה לחברך" – ואתה 

כבר תגיע לכל התורה כולה.

מה איתי?

באחד השיעורים שאל אותי יהודי יקר: אם כך, 
עד שאני מתפלל על כל עם ישראל שיזכו לאהבת 
ישראל – כבר אתפלל על עצמי שאני אהיה נקי 
משנאה וממחלוקת ומלשון הרע ומהקפדות, שאני 
לא אעכב את הגאולה. כל עוד אני בעצמי כל כך 

רחוק – מה יש לי להתפלל על עם ישראל?

ואכן זו שאלה מאוד יפה וחשובה. וברור שהאדם 
צריך להתחיל את התיקון של העולם מהתיקון של 
עצמו. אבל אף על פי כן יש מעלה אחרת לגמרי 
בתפילה על עם ישראל. התפילה על עם ישראל 
היא עצמה אהבת ישראל, היא עצמה אכפתיות 
גדולה ודאגה לשלום כל עם ישראל ולהצלחת כל 

העולם ולשמחתו של בורא עולם.

ובנוסף, התפילה על עם ישראל מועילה לך ברמה 
האישית יותר ממה שתתפלל על עצמך, כי המתפלל 
על חברו נענה תחילה וכל שכן המתפלל על כל 

עם ישראל.

יום  הקדוש,  היום  בערב  כעת  עומדים  אנחנו 
הכפורים. אנחנו רוצים להתחיל שנה טובה ומתוקה, 
שנה שנזכה בה לעשות רצון ה' ולהיות מחוברים 

ודבוקים בתכלית שלנו.

לא לחינם נהגו כל עם ישראל לבקש מחילה זה 
מזה בערב יום הכיפורים. הלב היהודי יודע את מה 
שמלמד הלל הזקן: העיקר זה בין אדם לחברו. מה 
שתעשה בעבודת ה' – אם אין לך את העיקר, אין 

לך כלום.

אם רוצים להיכתב לחיים טובים באמת, המפתח 
זה אהבת ישראל במסירות נפש.

ה' ארך אפיים ורב חסד והוא מוחל וסולח, ועל כל 
המצוות שבין אדם למקום – מועילה תשובה; אבל 
על בין אדם לחברו שום דבר לא מועיל עד שיירצה 
את חברו. לכן נקבל על עצמנו להתפלל בכל יום 
חצי שעה על עם ישראל שיחזרו בתשובה שלימה 
ובפרט על העוון החמור ביותר שהוא שנאת חינם 
ועל המצווה החשובה ביותר שהיא אהבת ישראל.

ובזכות זה נזכה לסליחה ומחילה וכפרה, ונזכה 
לשנה טובה של דבקות בה' ובתכלית הנצחית.

עצם הזכרת היום הקדוש

הבעל שם טוב ותלמידיו התפללו מנחה 
ולאחר מכן ישבו לאכול. לפתע הבעל 

שם טוב החל לחפור גומה בקרקע 
שפך לתוכה יין שרף ואמר: "לחיים", 

מעשה זה היה מוזר לתלמידיו

עצם הזכרת שמו של היום הגדול והקדוש בשנה, 
בכוחו לגרום גם למומר הרחוק ביותר לשוב בתשובה, 

ועל דרך תיקונו השלם של השומר איך וכיצד? 

מלומד בניסים הבעל שם טוב הקדוש כך זה היה דבר 
שבשגרה שהיו לו קפיצת הדרך, או הגעה ליעד בלתי 
ידוע כדי לסגור מעגלים. באותו היום נסע הבעל שם 
טוב עם תלמידיו בדרך לא סלולה אלא הסוסים דהרו 
לבדם דרך שדות ויערות, באמצע היער נעמדו הסוסים 
וזה היה סימן שעליהם לשהות במקום. הבעל שם טוב 
ותלמידיו התפללו מנחה ולאחר מכן ישבו לאכול. לפתע 
הבעל שם טוב החל לחפור גומה בקרקע שפך לתוכה 
יין שרף ואמר: "לחיים", מעשה זה היה מוזר לתלמידיו, 

ומשכך, הוא החל לספר להם סיפור:

לסוחר עשיר הייתה בת יחידה כאשר הייתה צריכה 
להתחתן מצא עבורה בן תורה. האברך ואשתו לא 
חסרו מאומה והוא ישב ולמד תורה. לאחר שחותנו 
הלך לעולמו השאיר את כל הונו לבתו וחתנו. הבת 
ניהלה את החנות והמסחר כמקודם ובעלה המשיך 

לשבת וללמוד תורה.

בסביבתם היה כומר שניסה להסית יהודים לקבל את 
דת הנוצרים ובמיוחד חיפש בני תורה, כששמע הכומר 
על האברך החל לחשוב איך ללוכדו ברשתו, החל לבוא 
לעיתים קרובות לחנותו ולקנות מה שצריך ולא צריך 
עד שנעשה לקוח קבוע, פעם סיפרה האישה לכומר 
שבעלה חולה והוא השתתף בצערה וביקש לבוא ולבקרו 
בביתו, שוחח עם האברך בעניינים שונים וראה שהוא 
אכן דג שמן עבורו. כעבור זמן מה האברך שוב חלה, 
הכומר ביקרו שנית והחלל לפתותו "יש לי דירה טובה 
עם אויר מצוין וסביבה עצי פרי, אתן לך את הדירה, 
קח משרתת שתבשל עבורך אוכל כשר ואכנס מדי 

פעם לשוחח איתך."

הצעתו נתקבלה והידידות בין האברך לכומר העמיקה, 
הכומר שיחד את המבשלת שתיתן לו בשר טריפה 
ונבלה שיגרמו לטמטום מוחו וליבו עד שדיבורי הכומר 
פעלו עליו וכעבור זמן הסכים להתנצר, התחתן עם גויה 
ועזב את אשתו. הכומר נתן לו סכומי עתק שסנוורו את 

עיניו, במשך הזמן קנה פרדס עם בית ונכנס לגור בו.

ך  ו ת ב
ס  ד ר פ ה

זקן  שומר  ם גר  ע פ  .
שהמומר  ם בשעה  ע ל  י י ט

הנוכריה בפרדס  שמעו קול בכי עצום אשתו 
מהצריף של השומר, הוא נכנס אל השומר ושאל מדוע 
הוא בוכה השומר אך הוא לא ענה ודחה אותו בתירוצים 
שונים, בפעם אחרת כאשר שמע שוב את בכיותיו לא 
נתן לו הדבר מנוח, הוא התחנן אליו שיגלה לו מה 
הסיבה, השומר הזקן לא יכול היה לסרב והחל לספר 
"אני יהודי מאנוסי ספרד ובליבי נשארתי נאמן לאלוקיי. 
אצל היהודים יש יום אחד בשנה שנקרא יום כיפור שהוא 
יום תשובה וסליחה ולכן אני בוכה כי היום יום כיפור."

בשמעו את סיפור השומר, התעוררה אצל המומר 
רוח טהרה ותשובה לשוב אל ה' וגילה את כל לבבו 
לשומר, השומר אמר לו שהוא יכול כעת לנדוד למדינה 
אחרת ולחזור להיות יהודי בגלוי, נכנסו הדברים כחץ 
בליבו והוא ברח למרחקים והפך לבעל תשובה גדול.

כאשר אשתו ראתה שבעלה נעלם לא ידעה מה 
לעשות, עלה בדעתה שהשומר יודע אודותיו, לא נתנה 
לו מנוח עד שסיפר לה את כל האמת, בראותה את גודל 
התקיפות של אמונת ישראל גמרה בליבה להתגייר, 
מכרה את כל רכושה ונסעה למדינה אחרת והתגיירה. 
השומר הזקן אמר בליבו: "מה יהיה איתי? גרמתי לכך 

ששני אנשים התגיירו ואני יושב פה… עד מתי?"

החליט ללכת מעיר לעיר ברגל עד שיגיע למחוז 
חפצו. הוא הלך בדרכים ובשדות אך באמצע הדרך 
מת, כשנשמתו עלתה לעולם העליון היו מליצי יושר 
שאמרו "כיוון שמחשבתו הייתה טובה והתחיל ללכת כדי 
לחזור ליהדותו צריך להכניסו למקום הקדושה, ואילו 
המקטרגים אמרו: "לא כיוון שבפועל לא עשתה תשובה".

כך שוטטה נפשו עד כה מבלי למצוא מנוח, ועכשיו 
בעקבות תפילותינו ואמירת ה"לחיים" נתקנה נפשו 
והכניסוה למקומה הראוי", סיים הבעל שם טוב את 

דבריו והורה לעגלון להמשיך בדרך...
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ר' יצחק אריה וורמסר המכונה הבעל שם ממיכלשטאט 
נולד לאביו ר' מתתיהו  אביו היה יהודי פשוט ותמים טרם 
נולד לאביו את ר' יצחק אריה נולדו לו ששה בנים שכולם 
נפטרו בילדותם והזוג לא זכו לזרע של קיימא.  בחג שמחת 
תורה של שנת ה'תקכ"ח התנהלה בבית הכנסת הגדול של 
מיכלשטאט מכירת הכיבודים והמצוות לחג עצמו ולכל השנה, 
אחד מהכיבודים היה כיבוד 'החיפוש', מי שזכה בכיבוד זה היה 
מגיע בכל ערב שבת אל בית הכנסת וגולל את ספר התורה 

עד לפרשת השבוע המתאימה לכל שבת, באותה מכירת 
כיבודים חפץ ר' מתתיהו בכיבוד החיפוש והציע הון 

רב בעבורו אך לבסוף הציע אחד מעשירי העיר 
סכום גבוה ביותר שר' מתתיהו לא יכול היה 

להתמודד מולו והזכות ניתנה לאותו הגביר, 
רבי מתתיהו הצטער על הכיבוד שנמנע 
ממנו אך לא נתן לדבר לפגוע בשמחת 

החג. בסעודת החג ישב רבי מתתיהו בביתו 
כשעל שולחנו מסבים אורחים עניים אותם אירח 

ר' מתתיהו ביד רחבה, אחד מהאורחים ניגש לר' 
מתתיהו וזוגתו הודה להם על האירוח ושאל במה יוכל 

לברכם, ללא מחשבה אמרו מיד ר' מתתיהו וזוגתו כי רצונם 
הוא בבן זכר זרע של קיימא, האורח ברך את הזוג כי ייוולד 
להם בן זכר בתוך שנה שיגדל ויהיה לגדול בישראל ואחר 
שסיים את ברכתו פנה ללכת, לשאלת ר' מתתיהו מה שמו 
ענה האורח כי הוא עונה לשם אליהו, וילך. ואכן באותה שנה 
נולד לרבי מתתיהו בן זכר, בהיכנסו בבריתו של אברהם אבינו 
ניתן לרך הנולד השם יצחק אריה זעקיל לייב מאתי'ס מי 
שנודע לימים בתואר 'הבעל שם ממיכלשטאט', כעבור שנים 
לאחר שבגר הילד נוסף לשם משפחתו על פי צו השלטונות 
השם וורמסר זכר לסבו זקנו רבי אליהו בעל שם שהיה דיין 
בעיר ורמייזא. ר' יצחק אריה למד תורה מפי הגאון רבי נתן 
אדלר זצ"ל. ואצל הגאון רבי פנחס הלוי הורוביץ זצ"ל בעל 

'ההפלאה'. בשני רבנים אלו ראה רבי יצחק אריה את רבותיו 
המובהקים ומורי דרכו. מלבד עלייתו במעלות התורה קיבל 
על עצמו רבי יצחק אריה קבלות והנהגות רבות, בגיל ח"י 
שנים קיבל הוא על עצמו שלא ליהנות מכל דבר היוצא מן 
החי ועד לפטירתו הקפיד הוא על קבלה זו, בנוסף היה רבי 
יצחק אריה עורך צומות וסיגופים על מנת להרגיל את עצמו 
להסתפק במועט ולא ליהנות מהעולם הזה. מלבד קבלות אלו 
הרבה רבי יצחק אריה בצדקה וחסד והיה אהוב ויקר אצל כל 
מודעיו ומכיריו. רבי יצחק אריה נאלץ לעסוק בפרנסה 
לשם כך הוא החל מגדל יחד עם אשתו אגסים מזן 
'זעקיל לייב' שנודעו באיכותם ובמתיקותם. גם 
בעת שעסק לפרנסתו לא נטש רבי יצחק 
אריה את לימוד התורה והיה גורס בעל 
פה דברי תורה שזכר. למרות גדלותו 
בתורה נמנעו בני מיכלשטאט למנות את 
רבי יצחק אריה לרבם בעקבות התנגדותם 
של כמה מראשי הקהילה שלחמו ברבי יצחק 
אריה והתנגדו להנהגותיו הקבליות אותן קיבל מרבו 
רבי נתן אדלר. זמן קצר אף ישב רבי יצחק אריה בבור 
הכלא בעקבות הלשנות מצד מתנגדיו כי הוא עוסק כביכול 
בכישוף, רק כעבור שלושים שנה בשנת ה'תקפ"ב כשהיה 
רבי יצחק אריה בן חמישים ושלש שנה הוא התמנה לרבה 
של מיכלשטאט. בקשות רבות לישועה וברכה נשלחו אל 
רבי יצחק אריה מקצוות ארץ, גם גדולי ישראל רבים ביניהם 
ה'חתם סופר' וה'חידושי הרי"ם' שלחו אליו יהודים על מנת 
שיפעל להם ישועה. ביום ד' תשרי נלב"ע ר' יצחק אריה, 
לפי המסורת אמר הבעל שם ממיכלשטאט לפני פטירתו כי 
כל העולה על קברו ומבקש ישועה הוא יפעל בעדו בשמים 
שתתמלא בקשתו, לפיכך קברו מהווה היום מוקד משיכה 
להמוני יהודים הפוקדים את המקום ומבקשים ישועה וברכה. 

זכותו יגן עלינו אמן.

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

ר' יצחק אריה וורמסר- 
הבעל שם
ממיכלשטאט
ד' תשרי

מרפא לנפש
מאת הרב שלום ארוש שליט"א

לְהִתְפַּלֵּל עַל כָּל צַעַד וְשַׁעַל

תַּעֲזֹר לִי בּוֹרֵא עוֹלָם, תִּהְיֶה אִתִּי. אֲנִי לֹא יוֹדֵעַ כְּלוּם.

כְּשֶׁאָדָם עוֹשֶׂה בְּכָל יוֹם הִתְבּוֹדְדוּת, הוּא זוֹכֶה לְעוֹד מַתָּנָה 
נִפְלָאָה: הוּא מִתְרַגֵּל לְדַבֵּר עִם ה’ עַל הַכֹּל! וְאָז הוּא מַתְחִיל 
לְדַבֵּר עִם ה’ כָּל הַיּוֹם, וּלְהִתְיַעֵץ אִתּוֹ עַל כָּל דָּבָר לִפְנֵי שֶׁעוֹשֶׂה, 
וּלְהוֹדוֹת לוֹ עַל כָּל דָּבָר שֶׁזּוֹכֶה, וּלְבַקֵּשׁ מִמֶּנּוּ וּלְהִתְפַּלֵּל עַל כָּל 

פְּרָט וּפְרָט בְּחַיָּיו וְכוּ’ וְכוּ’. וְזֶה נִקְרָא שֶׁהוּא חַי עִם ה’.

כִּי יֶשְׁנָן חָמֵשׁ מִלִּים שֶׁהֵן כּוֹלְלוֹת אֶת כָּל הָעוֹלָם הַזֶּה. בְּלִי - 
תְּפִלָּה - זֶה - בְּלִי - ה’. בְּלִי תְּפִלָּה זֶה בְּלִי ה’! אוֹ בְּמִלִּים אֲחֵרוֹת: 
עִם תְּפִלָּה זֶה עִם ה’. כִּי ה’ - זֶה תְּפִלָּה. כָּל דָּבָר שֶׁאָדָם עוֹשֶׂה 
עִם תְּפִלָּה, הוּא עוֹשֶׂה אוֹתוֹ עִם ה’. כָּל דָּבָר שֶׁהָאָדָם עוֹשֶׂה 
בְּלִי תְּפִלָּה, הוּא עוֹשֶׂה אוֹתוֹ בְּלִי ה’. הָאָדָם מִתְפַּלֵּל - ה’ אִתּוֹ. 
לֹא מִתְפַּלֵּל - ה’ לֹא אִתּוֹ. כִּי אִם הָאָדָם לֹא מִתְפַּלֵּל הוּא נִמְצָא 
עִם הָ”אֲנִי” שֶׁלּוֹ; עִם הַגַּאֲוָה שֶׁלּוֹ; עִם הַשֶּׁקֶר שֶׁלּוֹ; עִם הַכְּפִירָה 

שֶׁלּוֹ; עִם הַ”כֹּחִי וְעֹצֶם יָדִי” שֶׁלּוֹ.

וּבִשְׁבִיל שֶׁלֹּא יִהְיֶה כָּךְ, צָרִיךְ הָאָדָם לְדַבֵּר עַל כָּל דָּבָר עִם 
ה’, וְכָל תְּנוּעָה - לַעֲשׂוֹת עִם תְּפִלָּה - עִם ה’. וְאָז הַחַיִּים נַעֲשִׂים 
מְתוּקִים מְאֹד וְקַלִּים מְאֹד. כִּי מַה יּוֹתֵר קַל מֵאֲשֶׁר לְדַבֵּר עִם ה’, 
שֶׁהוּא בַּעַל הַכֹּחוֹת כֻּלָּם? וּמִי שֶׁמְּדַבֵּר עִם ה’, הוּא מַפְעִיל אֶת 

כָּל הַכֹּחוֹת שֶׁל הָעוֹלָם, שֶׁיָּבוֹאוּ לְעֶזְרָתוֹ וְיִהְיוּ לְטוֹבָתוֹ. 

וּלְדַבֵּר עִם בּוֹרֵא עוֹלָם, זֶה הַדָּבָר הֲכִי פָּשׁוּט. רַק פּוֹתְחִים אֶת 
הַפֶּה וּמְדַבְּרִים עִם בּוֹרֵא הָעוֹלָם בַּשָּׂפָה שֶׁלְּךָ, לִפְנֵי כָּל דָּבָר 

וְדָבָר! עַל כָּל צַעַד וְשַׁעַל - תְּדַבֵּר עִם ה’.

עַל כָּל דָּבָר בַּחַיִּים, לִפְנֵי כָּל פְּגִישָׁה, וּבְכָל עִנְיָן: עַל חִנּוּךְ 
הַיְלָדִים; שְׁלוֹם בַּיִת; רְפוּאָה; פַּרְנָסָה, וְכוּ’ וְכוּ’ - שֶׁהַכֹּל יִהְיֶה עַל 
פִּי ה’; הַכּלֹ יִהְיֶה בִּתְפִלָּה; שֶׁשּׁוּם דָּבָר לֹא יִהְיֶה עִם הָ”אֲנִי” שֶׁלְּךָ, 

אֶלָּא הַכֹּל יִהְיֶה עִם ה’.

כַּמּוּבָן, שֶׁכָּל אֶחָד מֵבִין, שֶׁהוּא לֹא יָכוֹל לַעֲשׂוֹת שׁוּם דָּבָר 
בְּלִי ה’, בָּזֶה אֵין שׁוּם חִדּוּשׁ לִכְאוֹרָה. אֶלָּא, הָאָדָם לֹא יוֹדֵעַ אֵיךְ 
לִהְיוֹת תָּמִיד עִם ה’, שֶׁזֶּה דָּבָר מְאֹד פָּשׁוּט - לְדַבֵּר אֵלָיו בְּלִי 
שׁוּם הֲכָנוֹת מְיֻחָדוֹת. פָּשׁוּט לִפְתֹּחַ אֶת הַפֶּה וּלְדַבֵּר, בְּכָל מָקוֹם 

וּבְכָל זְמַן, בַּמִּלִּים הַפְּשׁוּטוֹת שֶׁלּוֹ - וְאָז הוּא עִם ה’. 

לְדֻגְמָא: לִפְנֵי שֶׁאָדָם נִכְנָס לַבַּיִת יִתְפַּלֵּל: רִבּוֹנוֹ שֶׁל עוֹלָם, 
תַּעֲזרֹ שֶׁיִּהְיֶה שָׁלוֹם בֵּינִי לְבֵין אִשְׁתִּי, שֶׁתִּהְיֶה בֵּינֵינוּ אַהֲבָה גְּדוֹלָה 
מְאדֹ, כָּבוֹד הֲדָדִי, שִׂמְחָה. תַּעֲזרֹ לִי בּוֹרֵא עוֹלָם, לָדַעַת אֵיזוֹ מִלָּה 

לְהַגִּיד וְאֵיזוֹ לֹא לְהַגִּיד.

תִּהְיֶה אִתִּי. אֲנִי לֹא יוֹדֵעַ כְּלוּם. אַתָּה צָרִיךְ לַעֲשׂוֹת לִי אֶת הַשָּׁלוֹם.

התבודדות
ומעלת התפילה

הספר של
הרב שלום ארוש

 052-2240696
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"ואנכי הסתר אסתיר פני ביום ההוא"

הקב"ה יודע מה יהיה בעתיד, שהטבע ובני האדם, והגוף שלנו 
עם הקשיים היום יומיים שלו, מסתירים לנו את הרחמים שלו, 

שבאמת הכל טוב, רק שזה טוב מוסתר.

משל אחד שבא חבר שלו מאמריקה אל ידידו בארץ ובא 
עם תחפושת של דב, אבל משהוא נראה אמיתי, דופק בדלת, 
כולם פותחים, וכולם כמובן נבהלים, ואח"כ שומעים את הקול 
של החבר ומתחילים כולם לצחוק. אבל רק הילדים עדיין 
מפוחדים, ולא מתקרבים, למה? כי לילדים אין את הדעת של 
המבוגרים לכן הם פוחדים. כך גם אדם עם דעת, הוא לא 
מפחד ולא מתרגש מהניסיונות שעוברים עליו. כי הוא יודע 
שגם הניסיון הוא רק הסתרת הרחמים, אבל באמת הכל טוב, 
כי הכל זה רחמים. אל תגיד הכל טוב חוץ מהניסיון שעובר 
עליי, תבקש מה' דעת, שאתה מגיע לתפילת שמונה עשרה, 
תחזור על המילים אתה חונן לאדם דעת. ותכוון תן לי דעת 
שהכל זה אתה, ושאתה פה איתי, ולא עוזב אותי שנייה אחת, 
אתה תמיד איתי, כמו צל שלא עוזב את האדם, אתה בתוך 
הניסיון, בתוך הענן, והכל זה רחמים, רק אין לי דעת, אם אין 
ל דעת, זה לא אומר שזה לא טוב, שזה לא רחמים, או שה' 
לא אוהב אותי, רק אין לי עדיין דעת. וזה הצער הכי גדול של 
הבורא, שאתה לא מתאמץ בניסיון וחושב שהוא עזב אותך, ולא 
עומד בניסיון של האמונה, לגלות את הרחמים של ה'. ותדע 
שכמה שהניסיון יותר ויותר לא נתפס בשכל שזה טוב ושזה 
רחמים, יש לך פה הזדמנות לעלות, נפתח לך שער לעלות 
לדרגות גבוהות, כי שאתה למרות כל ההסתרה הרבה, כן 
מחזיק באמונה, הדרגה שלך יותר גבוהה, פשוט אתה קופץ 

במעלות ההתקרבות לבורא. כי כל מצווה שאדם עושה הוא 
עולה דרגה, אבל שאדם מחזיק בנסיון של אמונה זה זינוק 
במעלות של הקדושה והתקרבות לבורא. כי רבי נחמן אמר 
איפה שנפסק השכל שם מתחיל האמונה. ואם יש הסתרה 
גדולה הרבה שבכלל לא מבינים בשכל שזה הרחמים של ה' 
ובכל זאת קמים ומתחזקים באמונה, וכמובן מבקשים אמונה 
מה', יכולים להגיע דרגות גבוהות, ושכר יותר גדול מאחד שיש 
לו ניסיון אבל יכול להבין אותו בשכל שזה טוב, הכל לפי כמות 
ההסתרה. כמו שיוסף הצדיק שנזרק לתוך בור בלי תורה בלי 
כלום, ולא היה אפילו קמצוץ שכל להבין שזה טוב, היה הסתרה 
מוחלטת, כי הוא עוד ברח מעברה, אבל הוא רקד וה' עשה אותו 
אחד משבעת הרועים שזה מעלה גבוהה ביותר, וכן דוד המלך 
ששמעי בן גרא קילל אותו ודוד זרק את השכל לגמרי ואמר 
זה רק ה', הוא גילה את ההסתרה, ואז זכה להיות רגל רביעית 
במרכבה של ה', ראש לכל האבות. כי הנסינות הכי קשים זה 
שרואים בן אדם מול העניים, בפרט שאתה רואה שהרשעים 
מצליחים, פה השכל נגמר לגמרי, יש יותר הסתרה, ושאתה 
מתחזק ומתאמץ לחפש את ה' בתוך ההסתרה, מתהפכת לך 
הירידה לעליה רצינית. יוצא שאם יש לך ניסיון שאתה בכלל 
לא מבין בשכל תדע שאם תעמוד בניסיון שכזה בשמחה, תגיע 
לדרגה גבוהה, והשכר שאתה מחזיק באמונה יותר גדול מאחד 

שעומד בניסיון שמבין אותו קצת.

מישהו שאמא שלו נפטרה ר"ל, אמר לי: "שהנה האדם שהכי 
הרבה אהב אותי באמת מת", וחשבתי לעצמי, רגע אבל באמת 
ה' אוהב אותו באמת, ויותר מאמא שלו, וה' הביא לך אמא 
אוהבת, שקצת קצת תבין כמה ה' אוהב אותך. והבורא הוא 

זה שהמציא את האהבה האמיתית. 

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב שלום מזור
מהמרצים הבכירים 

של
"חוט של חסד"
058-4180994
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רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה
ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

שלוש פעמים ברכת חיזוק לעתיד, מופיעות 
בפרשתנו היכן וכלפי מי הדברים נאמרו?

תשובה פרשת כי תצא: תשובה:  רמז למדו חז"ל מהנאמר אצל 
בן סורר ומורה )דברים כא כא( וּבִעַרְתָּ הָרָע מִקִּרְבֶּךָ וְכָל יִשְׂרָאֵל 

יִשְׁמְעוּ וְיִרָאוּ:

הזוכה: יצחק גליק, בני ברק.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת כי תצא: תמר קרול, בני ברק.

בדרך התודה

שלום, קוראים לי איילה, ואני בת 9.

הסיפור תודה שלי קרה ממש לא מזמן.

זה התחיל ביום ראשון, היה לי ולאחים 
ממש משעמם, שיכנענו את ההורים 

שלנו לבקר אצל הדודים שלנו 
שגרים מחוץ לעיר אך לא 
הדודים   - ממנו  רחוק 

שאנחנו כל כך אוהבים.

לאחר מחשבה קלה- הם 
הסכימו.

שמחנו מאוד, ונסענו אליהם באוטו. 
הגענו לשם, היה נפלא, צחקנו, שיחקנו, 

נהננו מאוד. ואז הגיע הזמן כבר לחזור הבייתה, 
כולנו היינו כבר עייפים, ורצינו רק לישון.

אבי התחיל בנסיעה, ואנחנו מצאנו את התנוחה 
המתאימה ביותר כדי להניח את הראש ולהירדם.

לפתע- אבי מבחין שהמנוע של האוטו מתחיל 
להתחמם, אבי לא ידע מה לעשות, ראיתי על 

פניו שהוא אפילו לחוץ קצת.

בכל אופן - אנחנו באמצע הדרך בלי יכולת 
להמשיך ליסוע ובלי עזרה או מכונאי באיזור. 
ואז בדיוק נזכרתי בכל הסיפורי תודה 
שאני קוראת בעלון "חוט של חסד", 
ובשקט בשקט אמרתי תודה לה' 
על שנתקענו ועל זה שאנחנו 
כבר עייפים ורוצים לחזור 
הביתה, וגם על כל הדברים 
הטובים והנחמדים שהיה לנו 

אצל הדודים.

ואפילו הבטחתי שאני יגיד כל יום 
מזמור לתודה. ואז אבי העלה רעיון- הוא 
התקשר לדודים, וסיפר להם שנתקענו, והדודים 
היקרים בלי לחשוב אפילו אמרו לנו שייקחו 

אותנו הבייתה בשמחה.

ולגבי האוטו- מייד אחרי שלקחו אותנו הביתה, 
אבי הזמין מכונאי שיוכל לסדר את הבעיה.

אמרתי תודה וחזרנו לשלום הבייתה.
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כל ילד והחינוך שלו

הורים יקרים, עומדים אנו בפתחה של שנה חדשה, 
תשפ"ב. ובתפילה לה' יתברך, שנזכה לחנך את עצמנו 

ואת ילדינו בדרך התורה והמצוות.

רבים מאיתנו ההורים, שהתאמצנו כל כך לחנך את 
ילדינו הראשון, הבכור, ובאמת ב"ה הצלחנו, אך כאשר 
התחלנו עם השני והשלישי אנחנו מרגישים קצת תקועים. 

כל מה שהלך די בקלות עם הבכור לא מסתדר כלל 
עם הבאים בתור. אנחנו מתוסכלים ולא מבינים 

מה קרה כאן: "עד שסיגלנו שיטת חינוך 
שעבדה באופן יוצא מן הכלל עם הבכור, 

פשוט לא מסתדר הלאה". ובאמת צריך 
להבין איפה נוצר השוני, למה הילד 
השני לא מוכן לקבל את ההדרכה 

ושיטת החינוך של הוריו, הרי אצל הבכור 
השיטה הייתה ממש "סיפור הצלחה".

השקפה של תורה

תורתינו הקדושה היא "תּוֹרַת חַיִּים" חכמינו הקדושים 
למדו אותנו: "כְּשֵׁם שֶׁאֵין פָּרְצוּפוֹתֶיהֶן דוֹמִין זֶה לְזֶה כָּךְ 
וין זֶה לְזֶה, אֶלָּא כָּל אֶחָד וְאֶחָד יֵשׁ לוֹ דֵּעָה  אֵין דַּעְתַּן שִָׁ

בִּפְנֵי עֲצְמוֹ" )מדרש רבה במדבר פרשה כא'(. 

או כפי שאומרים העולם "כשם שפרצופיהם שונים 
כך דעותיהם שונות". כשם שאנו מבינים שיש הבדל 
מהותי בין ילד בגיל שנה לילד בגיל שש. וכשם שאי 
אפשר לצפות מילד בגיל שנה שידע לאכול לבד בלי 
ללכלך את סביבתו, כך צריך להבין שישנם ילדים עם 
אופי שונה וטבעים שונים. אף אצל יעקב אבינו מצאנו 
שבשיחה עם בניו קודם פטירתו קרא לכל שבט ושבט 
בשם שונה וכינה כל בן בתכונות אחרות כגון נפתלי-
איילה. דן-נחש. יששכר-חמור וכו'. ולכל בן גילה יעקב 
אבינו שה' נתן לו תפקיד אחר ומשימה אחרת בעולם 

לפי הטבעים והתכונות שלו.

"השוואות" לא אצל הילדים!

ולכן, אין כל תועלת בהשוואה בין הילדים. השיטה 
שהצלחתם בה בחינוך ילד אחד אינה ערובה לכך 
שתצליח גם בילד אחר. עלינו לדעת, שהקב"ה טבע 
בכל נשמה ונשמה כוחות וטבעים שונים. ולכל אחד 
נתן מטרות ויעודים אחרים שאותם הוא צריך להגשים 

בחיים. ואין ילד הדומה לחברו ואף לא לאחיו התאום 
)עיין ערך יעקב ועשו( מסופר על רבנית אחת אשת חינוך 
ידועה שנסעה ביחד עם אישה וששת ילדיה, הרבנית 
התרשמה מאוד מההתנהגות הנהדרת שהפגינו הילדים 
זה כלפי זה וכמובן כלפי אימם, למרות שלכל אחד 
הייתה אישיות שונה ומיוחדת משלו.  לשאלת הרבנית 
כיצד הצליחה האם לחנך כך את ילדיה? השיבה האם: 
"הַרְבֵּה מַיִם זָרְמוּ בַּנָּהָר" עד שהצלחנו להגיע להרמוניה 

משפחתית שכזו. 

הילד הראשון שלי היה מה שכולם מכנים 
"התינוק המושלם" רגוע, שקט, שלו, פשוט 
תענוג! המציאות טפחה על פנינו באופן 
מפתיע כאשר נולד הילד השני, שנטה 
להתעצבן במהירות, היה בעל מצבי 
ובאופן  מאוד,  רגיש  משתנים,  רוח 
כללי- ילד קשה! אותן הטכניקות שבהן 
השתמשתי בגידול הילד הראשון די בהצלחה, 
נחלו כישלון חרוץ עם הילד השני! אחר כך הגיעו 
"ילד מספר שלוש", "ארבע", "חמש" ו"שש" כשלכל אחד 
מהם אופי שונה ונבדל מאחיו.  לאחר שהתייעצתי רבות 
באנשי חינוך הבנתי שאהיה אם מוצלחת הרבה יותר, 
אם במקום לכפות על ילדי דרישות להתנהגות אחידה, 
התחלתי להבין את השוני בניהם ואת המיוחדות שבכל 
אחד מילדי ולחנך אותו את אותו החינוך בדיוק לתורה 
ומצוות, אבל על פי טבעו.  הגישה החדשה, אפשרה לי 
לזהות את תכונות האופי המיוחדות של כל אחד מילדי 
על מעלותיו וחולשותיו, וכך נתאפשרה לי לבנות ציפיות 

מציאותיות עבור כל אחד מילדי.

לנער הזה התפללתי

כולנו חולמים פעמים רבות ומדמיינים שיהיה לנו בע"ה 
"ילד מסוים" ההוא מהסיפורים והאגדות. בחלומות הלילה, 
האם המאושרת כבר מאכילה את בנה הפעוט, היא 
משחקת איתו ושרה לו שירים, בחלומה היא קושרת 
סרטים וורודים על הצמות של בתה החייכנית... אך כאשר 
נולד הילד, פעמים והוא ממש אינו עונה על הַצִפִּיוֹת 
של ההורים, בבחינת לא "לַנַּעַר הַזֶּה הִתְפַּלַּלְתִּי"!!! אם 
גם אתם מרגישים כך דעו לכם שאתם נמצאים בניסיון 

גדול של "אמונה". 

עליכם להבין, שאת הילד ה' נתן במיוחד בשבילכם, 
לפי הכוחות שיש לכם ודווקא אצלכם הוא יוכל לגדול, 

להתפתח ולהשיג את המטרות שלשמם ה' שׂם אותו 
דווקא אצלכם. שום ילד ה' לא נותן להורים "בטעות" 
ח"ו, וכל דבר מושגח ומדוקדק מאיתו יתברך ולכן אל 
לו להורה לִרְטוֹן: "איפה טעיתי", "במה נכשלתי", "למה 

ה' מעניש אותי בילד כזה". 

ניסיון של אמונה

באמת ילד קשה הוא ניסיון גדול מאוד שום דבר לא 
הולך איתו בקלות, ולפעמים צריך ממש מסירות נפש 
גדולה והרבה מאמץ כדי לראות תוצאות חיוביות, עד 
שאמרו רבותינו "נוח לו לאדם לגדל לגיון של זיתים בגליל 
ולא לגדל תינוק אחד בארץ ישראל". אבל אסור לשכוח 
שה' שם אותו דווקא אצלנו כי רק כאן הוא יגיע לשלמות 
שלו. בקיצור, השלב הראשון- להאמין שהכול מכוון מה'. 
לכל ילד ה' נתן תכונות ואופי שונה- כי יש לו תכלית, 
מטרה ויעוד שונים. לא כל הילדים שווים ובוודאי "לא 
כולם אתרוג" צריך להכיר את תכונות האופי של כל ילד 
בנפרד ולהתאים לו "תוכנית עבודה המותאמת לאופיו" 

עם הילד הקשה, צריך עבודה שבעתיים, אבל אל לנו 
לשכוח שזה ניסיון וצריך לעמוד בו בגבורה ובתפילה. 

השיטה היא: אמונה ותפילה, אהבה והכלה, יעוץ 
והדרכה מקצועיים ועבודה ממושכת...

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

חירש, עיוור וקמצן נכה מטיילים בשדה. לפתע 
מתגלה אליהם מלאך.

המלאך נוגע בחירש, והוא מתחיל לצעוק: 
"תודה להשם אני שומע! אני שומע!"

המלאך נוגע בעיוור, והוא מתחיל לצעוק: 
"תודה להשם אני רואה! אני רואה!"

מתקרב לקמצן הנכה והקמצן צועק: "אל 
תיגע בי! אני מקבל קצבה מהביטוח הלאומי"...

העלון מוקדש
שרה בת רות 
מאור בן חנה

להצלחה בכל ובנים צדיקים

להקדשת העלון: 02-5308000

בדיחות הדעת

 'אור לוי'
לראשונה ספרו על התורה של המקובל האלוקי 
ידו  מכתבי  זיע"א   ליבוביץ  זאב  יהודה  רבי 
הקדושים, בחידושים מופלאים שעין לא שזפתם!

הביאו היום ברכה 
אל ביתכם!

 ניתן להשיג בטלפון 1-800-5000-27 
או ברשת חנויות יפה נוף.
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